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LEGISLATIVNÍ ZMĚNY 
Hérakleitos z Efesu neměl údajně o 
lidech a jejich činech valné mínění a pro 
své pesimistické názory byl už od 
starověku zván temným či plačícím filozofem. Nicméně svými 
názory ovlivnil řadu dalších myslitelů, jako byli starořečtí 
filozofové Platón a Aristoteles, či jejich následovníci 
v novověku Hegel nebo Nietzsche. Všichni měli jedinou 
jistotu, a to, že nic není neměnné.  

A jako by nám nestačily změny v přírodě, měníme neustále i 
naše pravidla a vymýšlíme stále nové a nové normy a 
předpisy, jak se správně chovat. V některých případech je to 
opodstatněné – živelný rozvoj dopravy například vyžadoval 
jednotná pravidla silničního provozu. Jiná legislativní opatření 
jsou více diskutabilní, ale protože žijeme v právní společnosti, 
tak nám nezbývá, než je akceptovat.  

Nejznámější Čech Jára da Cimrman kdysi navrhoval, aby 
rodiče slavných osobností už dopředu mysleli na nebohá 
dítka, která musí znát data jejich narození, a porod potomka 
naplánovali na nějaké významné a lehce zapamatovatelné 

datum – třeba na 1. leden 1900 či 1910.        

A jako by si zákonodárci z něho vzali příklad a většinu zákonů 
schvalují k 1. lednu. Nejinak tomu 
bude i od Nového roku 2024. Nejen, 
že Senát stihl 20. prosince schválit 
zákon, kterým se mění zákon 
č. 378/2007 Sb., o léčivech, ale 
zákon stihl vyjít dva dny před 
koncem roku ve Sbírce zákonů, a tak 
je většina jeho ustanovení platná 
hned od pondělí 1. ledna 2024. 
Současně se zákonem byly 
zveřejněny změny dalších pěti 
souvisejících vyhlášek, které tedy 
rovněž vstoupily v platnost od 
Nového roku.  

Celý schvalovací proces byl na české podmínky velice rychlý, 
přestože v průběhu legislativního procesu v Poslanecké 
sněmovně bylo podáno poměrně velké množství 
pozměňovacích návrhů. Většina z nich byla přijata, a tak se 
v novele objeví například větší pravomoc Ministerstva 
zdravotnictví upravit podmínky pro distribuci, předepisování a 
výdej léčivého přípravku, jehož dostupnost je ohrožena. 
Nepochybně dobrý úmysl zákonodárců, zvláště v souvislosti 
s mediálně pranýřovaným nedostatkem dětských sirupů a 
některých dalších přípravků v posledních dvou letech. Ale 
úspěšnost navrhovaného řešení prověří až praxe. 

Další změna se týká dovozu 
cizojazyčných šarží u léčiv vydávaných 
na recept i léčiv volně prodejných. 
V případě nutnosti je ponovu možné 
požádat o uvedení cizojazyčné šarže 

léčivého přípravku do oběhu. To znamená, že se v lékárnách 
mohou objevit přípravky s údaji uvedenými na obalu v jiném 
než českém jazyce. Předkladatel si od toho slibuje okamžité, i 
když možná jen částečné, řešení akutního nedostatku 
některých přípravků. Uvědomme si, že český trh je opravdu 
malý a pro velké výrobce je neefektivní držet velké zásoby 
obalů v češtině. 

Změn, které novela přináší, je celá řada a není možné je 

v rozsahu našeho bulletinu Okénka do Apatyky všechny 

vyjmenovat, natož je nějakým způsobem hodnotit. Nicméně 
každý farmaceut by se měl se změnami seznámit. Už proto, že 
se nejedná o jedinou aktuální změnu v legislativě. Od 
stejného data, tedy 1. ledna 2024, nabývá účinnosti Cenový 
předpis Ministerstva zdravotnictví č. 1/2024/CAU a současně 
dochází ke změně daně z přidané hodnoty (DPH). Zvláště 
druhá změna, která se netýká jen farmacie, bude mít široký 
dopad na maloobchodní ceny řady výrobků.  

V roce 2024 dochází ke zrušení dvou snížených sazeb daně ve 
výši 10 % a 15 %, které platily do konce roku 2023. Nově bude 
platit pouze jedna snížená sazba daně, a to ve výši 12 %. 
Změna je součástí zjednodušení daňového systému a vládě jí 
doporučila řada předních ekonomů včetně členů Národní 
ekonomické rady vlády (NERV). Kromě zefektivnění a 
transparentnosti celého systému si rovněž slibují omezení 
daňové optimalizace. 

Léky a farmaceutické výrobky budou od ledna 2024 spadat do 
kategorie snížené sazby DPH, tedy se na ně bude vztahovat 
12 procent. Dosud, do konce roku 2023, se uplatňovala druhá 
snížená desetiprocentní sazba DPH. To znamená, že léky 
zdraží a není rozhodující, zda to zaplatí u hrazených přípravků 
pojišťovna či pacient formou doplatku.  

Faktem je, že do roku 2015 byla na léky uplatňována DPH 
15 % a tak ve srovnání s tímto obdobím DPH vlastně klesne. 
Ale vzhledem k vývoji cen za posledních osm let toto srovnání 
konečného spotřebitele bude zajímat minimálně. Dnešní 
pacient porovná cenu v prosinci a lednu, a ta mu vyjde 
minimálně o dvě procenta vyšší. A přestože tuto změnu 
lékárna neovlivní, je nutné se připravit na negativní reakce. A 
nepomůže ani to, že některé zdravotnické prostředky klesnou 
z dosavadní sazby DPH 15 % na jednotnou sníženou 12 %. 
Těch přípravků, kde se sazba zvýší, bude rozhodně víc.  

                                      

„Jedinou stálou věcí 
je změna.“ 
Hérakleitos z Efesu (cca 540 – 480 př. n.l.)  

starořecký myslitel   

http://www.apatykaservis.cz/
mailto:OBCHOD@APATYKASERVIS.CZ?subject=Okenko%20do%20Apatyky
mailto:OBCHOD@APATYKASERVIS.CZ?subject=Okenko%20do%20Apatyky
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ašek pochází z vesnice a jeho cesta k informatice 
byla o to složitější. První osobní počítač, se 
kterým se setkal, byl bez RAMky, tedy bez 
operační paměti, což je důležitá součást každého 
počítače a bez ní je v podstatě každý komputer 

jen plechová bedna plná železných koleček a drátů. Na druhou 
stranu shánění a implementace potřebných součástek je pro 
počítačového technika tou nejlepší školou. Asi jako když 
budoucímu automechanikovi dáte auto bez motoru a chcete, 

aby ho zprovoznil.        

A tak zatímco se většina kluků dostala k fungování počítače 
přes software, Vašek s kamarády začal zevnitř – nejdříve 
pochopili, jak počítač funguje a teprve následně se zajímali o 
jeho programové vybavení. Ale když na konci devítiletky došlo 
na lámání chleba, nezdálo se rodičům, že studium informatiky 
je tou nejlepší volbou. Zájemců je hodně, škola vyžaduje určité 
zázemí, a ne každý absolvent, pokud vydrží, najde odpovídající 
dobře placenou pozici. A tak Vašek začal studovat 
Bezpečnostně právní činnost. 

V průběhu studií se začal o sebe starat sám, a tak maturitní 
zkoušku skládal už při zaměstnání. Osud ho zavál do Prahy, kde 
nastoupil jako kurýr u společnosti DODO, která poskytuje 
služby v oblasti logistiky pro internetové obchody, 
maloobchod a provozovny rychlého občerstvení. Za půl roku 
se vypracoval na zástupce managera pobočky, ale přestože se 
jednalo o zajímavou práci v neustálém kontaktu s lidmi a firma 
využívala pokročilé technologie, k vysněné práci ajťáka to mělo 
ještě hodně daleko. Vašek využil reorganizace firmy a začal 
hledat jiné místo. Vyzkoušel si komunikaci na pozici obchodní-

 

 

 

 

 

 

 

ka, ale zjistil, že bez hlubších znalostí informačních technologií 
se neobejde. Absolvoval kurz programování a studoval SQL, 
což je zkratka pro strukturovaný dotazovací jazyk používaný při 
práci s databázemi. A díky sociální síti LinkedIn zaměřené na 
zprostředkování pracovních míst se rychle potkal se 
společností Apatyka servis. 

Musím říct, že práce v Apatyce mě 
neskutečně baví a posouvá. 
Především kvůli tomu, že konečně 
dělám to, co mě zajímá a naplňuje. 
Dále je tu skvělý tým, co poradí, 
když nevím, a celkově mám 
možnost poznat zajímavé lidi. 
Myslím, že je důležité, aby lidé 
měli sny, které je budou motivovat 
k dalšímu seberozvoji. 

Jako každý ajťák holduje sportování na gauči s herní konzolí 

Xboxu v rukou       , ale ve volných chvílích se věnuje i psaní 
Java kódu, aby nezakrněl a nezapomněl všechny znalosti, 
jejichž získání ho stálo tolik sil. Mezi jeho další koníčky patří 
rovněž cestování po hradech, zámcích, ZOO a jiných 
zajímavých místech naší země. A nejlepší je pro něj relax v létě 
u vody nebo na chatě při grilovačce. 

Vašek bydlí už několik let v Praze a se snoubenkou plánují 
založení rodiny. No a do té doby, než se rozrostou, si musí 

vystačit se psem a hadem.          

V 
„Had, který nedokáže 
svléknout svou kůži, musí 
zemřít. Také mysl, která 
nemůže bránit ve změně svých 
názorů, přestane být myslí.“ 

Friedrich Nietzsche (1844–1900), německý filozof, spisovatel    
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I MISTR TESAŘ SE 
UTNE 
V loňském prosincovém čísle našeho 

bulletinu Okénko do Apatyky jsme 

zveřejnili následující graf České národní 
banky, která očekávala inflaci za celý 
rok 2023 pod deset procent a v roce 
2024 jen necelé dvě a půl procenta.  

Dnes jsme o rok starší a ČNB ve své 
prognóze v listopadu připustila, že 
celková inflace za rok 2023 bude 
dvouciferná. Oproti loňskému odhadu 
je o dvě desetiny procenta vyšší i 
očekávaná inflace za rok 2024. 
Nepochybně se teď po bitvě vyrojí řada 
ekonomických generálů, kteří budou 
tvrdit, že se to dalo předpokládat. Je 
vždy zajímavé porovnávat výroky 
meteorologů, politiků, ekonomů, 
futurologů a v podstatě kohokoliv, kdo 
mluví o budoucnosti, s realitou. Přišly 
na to i sázkové kanceláře, které dnes 
kromě sportovních zápasů uzavírají 
sázky na cokoliv – třeba na to, že bude 
v neděli pršet, nebo na vítězství 
konkrétního politika ve volbách.  

Je zajímavé, že právě kurzy na výhru 
politické strany jsou mnohdy přesnější a 
více vypovídající než nákladné 
průzkumy veřejného mínění, které 
organizuje a platí jedna nebo druhá 
strana. V sázkách sází každý za sebe a za 
své peníze a je v zájmu sázejících 
pečlivě zvážit reálnost svých tipů. 

Škoda, že kurzy sázkových kanceláří 
nepokryjí ztráty způsobené inflací. Bylo 
by krásné vsadit si při kurzu 1:1,1, že 
inflace přesáhne deset procent. Buď 
bude nižší a vaše peníze neztratí tolik na 
své hodnotě, ale přijdete o vloženou 
sázku. Nebo bude vyšší a pak část

vašich znehodnocených peněz pokryje 
alespoň vaše výhra. V každém případě 

vítězem bude sázková kancelář!      

Většina cenových ujednání s inflací 
v nějaké míře počítá. Buď jsou roční 
smlouvy a každý rok se cena znovu 
licituje, nebo smlouvy rovnou obsahují 
takzvanou inflační doložku, na základě 
které se ceny upravují podle ohlášené 

inflace. 

Aby se neroztočila inflační spirála, je 
nutné dodržet zvýšení cen maximálně 
v rozsahu inflace oznámené statistickým 
úřadem. Samotné zvýšení ceny je velice 
nepopulárním krokem, ale pokud je 
inflace více než desetiprocentní, lze 
těžko hledat jiné řešení. Málokterá 
společnost dodává své produkty 
s takovou marží, aby sama unesla ceny 
vstupů zvýšené o tak vysokou inflaci. 

Zvýšené náklady na pořízení zboží 
přitom nejsou jedinými náklady, kterých 
se inflace dotkne. I společnosti s velkým 
podílem lidské práce jsou inflací 
zasaženy. Stejně jako stoupají náklady 
na materiál, polotovary či nakupované 
zboží, stoupají i náklady na pracovníky. 
A nejsou to jen mzdové náklady, ale 
rovněž náklady na jejich vybavení, 
pracovní místo a podobně. Všechny tyto 
náklady inflaci podléhají, některé méně, 
některé více. 

Ekonomové se mohou dohadovat, jestli 
bude inflace příští rok 2,4 nebo 2,6 %. 
Firmy i prostý občan mají ale jistotu, že 
dodavatelé, pokud tak ještě neučinili, 
zohlední v cenách oficiálně vyhlášenou 
inflaci za tento rok. Inflace příští rok 
bude možná nižší než ta letošní, ale 
ještě tady pořád bude. A vítězem bude 
ten, kdo s ní bude počítat, lépe se na ní 
připraví a zahrne ji do svých plánů.  

VIDĚT A BÝT VIDĚN 
I v příštím roce se naše společnost bude 
účastnit nejrůznějších setkání se svými 
klienty, majiteli a pracovníky lékáren. 

Nejbližší akce se uskuteční už v lednu 
v Jihlavě a jedná se o již 15. Zimní 
konferenci nemocničních lékáren. Na 
bohatý odborný program konference se 
můžete těšit od pátku 19. do soboty 20. 
ledna tradičně v EA Business hotelu. 
Na závěr pátečního programu je 
připravený interaktivní seminář za-
měřený na řešení konfliktů v prostředí 
malého pracovního týmu, zejména 
z pohledu prosazování změn. 

V první polovině dubna se sejdeme na 
18. kongresu Pharma Profit.  

Tento jarní kongres se uskuteční na 
tradičním místě v Aquapalace Hotel 
Prag v Čestlicích.  

Další jarní akcí je 18. kongres 
Praktického lékárenství v Olomouci.  

Více informací o účasti společnosti 
Apatyka servis na lékárnických 
setkáních najdete na našem webu 
apatykaservis.cz!  

  

https://www.apatykaservis.cz/aktualne-2/akce/


OKÉNKO DO APATYKY PROSINEC 2023 

 2019 

 

STRANA 4 

Gratulujeme! 
 

NEJLEPŠÍ PRACOVNÍCI MĚSÍCE 
Nejlepším systémovým poradcem měsíce listopadu 2023 se stal 

Tomáš Jelen. 
 

 

Tomáš Jelen  

BAVÍ TĚ IT A CHCEŠ NEUSTÁLE 

PROFESNĚ RŮST? 
Z důvodů dalšího rozvoje společnosti a zvyšování kvality 
poskytovaných služeb hledá společnost Apatyka servis šikovné 
posily našeho týmu v Praze na pozici: 

Servisní technik IT / HW 

Umíš to s OS Win 10/11? Znáš základy počítačové sítě, 
hardwaru, práce s MS Office? 

Pokud ano, pak hledáme právě tebe! 

POZOR! Příležitost je vhodná jak pro absolventy, tak pro 
zkušené pracovníky – naše zaškolení je individuální a umíme 
se přizpůsobit potřebám jednotlivce. 

Výsledkem tvojí práce bude zajištěná instalace, zaškolení a 
servis informačního systému pro zákazníka. 

Tvým denním chlebem bude: 

– instalace a školení  

– servis informačního systému 

Pro tuto pozici potřebuješ: 

– SŠ vzdělání 

– znalost OS Win 10/11 

– znalost základů počítačové sítě, hardwaru, práce s MS Office 

– řidičský průkaz skupiny B 

Neobejdeš se bez: 

– ochoty komunikovat s klienty na lidské úrovni a trpělivosti 
předávat informace 

– osobní touhy se neustále učit a zlepšovat – zkrátka jít 
s dobou 

Co můžeš čekat od nás: 

– neustále budeš zvyšovat svoji odbornost spolu s námi 

– různorodou práci, kdy každý den je jiný 

– poskytnutím kvalitního servisu a tím, že jsme vždy o krok 
napřed, jsme pevným bodem pro zákazníky 

– kolegy, kteří tě podpoří nejen v začátcích 

– sehraný tým, který spolu dobře kooperuje 

– zázemí firmy, která je 30 let na českém trhu, má ambiciózní 
cíle a neustále roste 

K našim největším přednostem patří pokrytí celého spektra 
služeb pro lékárny v souvislosti se zavedením a následným 
servisem lékárenských systémů, a to od projektování 
počítačových sítí, přes instalaci lékárenského systému, 
proškolení až po následný servis. 

Pokud si tě vybereme, dostaneš příležitost realizovat se 
v oblasti, která tě baví. Šikovné pracovníky vždy podporujeme 
v dalším odborném vzdělávání. 

Pokud tě pozice láká, kontaktuj nás, odpovíme každému. 

Benefity:  

– mobilní telefon, notebook, auto i pro soukromé účely 

– 13. plat, provize z prodeje, bonusy/prémie  

– sleva na firemní výrobky/služby  

– příspěvek na stravování, závodní stravování 

– vzdělávací kurzy, školení  

– možnost občasné práce z domova, individuální rozvržení 
pracovní doby, vlastní organizace náplně práce 

Pracovní smlouva na plný úvazek se zkušební dobou na tři 
měsíce a dobou určitou na jeden rok. V případě oboustranné 
spokojenosti prodloužení smlouvy na dobu neurčitou 

Nabídky se svým životopisem zašlete na e-mail: 
p.strizek@apatykaservis.cz. 

 
Všechny aktuálně volné pracovní pozice ve společnosti 

apatyka servis najdete na našem webu www.apatykaservis.cz 

v sekci O nás. 

 

 

mailto:p.strizek@apatykaservis.cz
http://www.apatykaservis.cz/
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Tajenku křížovky zašlete do 20. ledna 2024 na Okenko@apatykaservis.cz a uveďte své jméno a adresu lékárny nebo její 
Id u společnosti Phoenix LV. Prvních dvacet autorů správných odpovědí získá od společnosti Apatyka servis dárek. 

Tajenka křížovky z minulého Okénka do Apatyky: „LÉKÁRENSKÝ ROBOT SLAVÍ ÚSPĚCHY“. 

Všem úspěšným řešitelům gratulujeme! 
 

PF 2024 
Nadcházející rok 2024 nebude 

procházkou růžovým sadem přes 

veškeré ujišťování politiků, že jsme se 

odrazili ode dna a že už nás čekají jen 

lepší zítřky. Stačí se jen podívat na 

legislativní změny, jak o nich píšeme na 

první stránce tohoto Okénka do Apatyky. 

Změny, které nás čekají, nebudou 

jednoduché a nemají vždy jen pozitivní 

dopad. Ale každá změna je jak rizikem, 

tak současně i příležitostí uspět.  

Příležitostí pro ty, kteří změny zvládnou 

lépe než konkurence. A lépe je zvládnou 

právě ti, kteří jsou na ně připraveni.

A lépe se připraví ten, kdo ví, co ho 

v tomto roce čeká a na co se vlastně má 

připravit. Pracovníci ve společnosti 

Apatyka servis všechny legislativní 

změny průběžně sledují a neprodleně na 

ně reagují. Na našich webových 

stránkách a případně i v informačních 

kanálech zveřejňujeme aktuální změny 

platné od nastávajícího roku 2024.  

Protože ale legislativní proces, 

především v oblasti vyhlášek, neustále 

probíhá, mění se nám pravidla, jak se 

říká, přímo pod rukama. Na všechny 

změny reagujeme v nejkratší možné 

době, ale i přes veškerý pokrok 

informačních technologií a automatizace 

celého procesu zůstává odpovědnost na 

vydávajícím lékárníkovi a případně 

provozovateli lékárny.  

Chápeme požadavky moderních lékáren 

a budeme neustále aktualizovat a 

vylepšovat náš software, aby odpovídal 

nejnovějším trendům a potřebám 

lékárenského odvětví.  

 Přejeme vám v 

lékárnách úspěch 

i v roce 2024 a 

jsme rádi, že 

můžeme být 

součástí vašeho rozvoje a růstu. 

Děkujeme za vaši důvěru a těšíme se na 

další skvělou spolupráci. 
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